
O Αλέξης ςτέφΑνίδης και η 
σύζυγός του Ιουλία Βαλσαμή εί-
ναι δύο νέοι άνθρωποι που πή-
ραν τη μεγάλη απόφαση να αφή-
σουν την Ελλάδα, αναζητώντας 
μια καλύτερη τύχη στην Αστάνα, 
πρωτεύουσα του Καζακστάν. 

Αν και η κρίση δεν ήταν ο 
πρώτος λόγος που τους ώθησε 
στο εξωτερικό, αλλά η ανάγκη 
τους να αποκτήσουν εμπειρί-
ες, παραδέχονται και οι δύο ότι 
στην Ελλάδα δεν θα μπορούσαν 
να έχουν μια καλοπληρωμένη 
δουλειά και ίσως ούτε καν δου-
λειά. 

Λιτή ζωή
«Η καθημερινότητα στο Καζακ-
στάν, αν εξαιρέσει κανείς τον 
καιρό, δεν απέχει και πολύ από 
την Ελλάδα, και η ιδιοσυγκρασία 
των ανθρώπων είναι πιο κοντά 
στην Ευρώπη παρά στην Ασία», 
λέει ο Αλέξης. «Για ένα νιόπα-
ντρο ζευγάρι η ζωή στο Καζακ-
στάν είναι λιτή. 

Ο κύκλος των γνωριμιών εί-
ναι μικρός και οι επιλογές που 
έχεις περιορισμένες, χωρίς αυτό 
να σημαίνει ότι σου λείπει κάτι. 
Προσαρμόζεσαι».

«Εξωτικό μέρος», συμπληρώ-
νει η Ιουλία, η οποία ήρθε στο 
Καζακστάν τον Αύγουστο και 
σήμερα διδάσκει γαλλικά. «Στην 
Ελλάδα υπήρχε προκατάληψη. 
Οσοι άκουγαν ότι θα πάω στο 
Καζακστάν παραξενεύονταν, 
μάλλον γιατί άκουγαν την κα-
τάληξη -σταν που συνειρμικά 
τους έφερνε εικόνες πολέμου 
και τρίτου κόσμου.

Προσωπικά όμως το μόνο που 
έβλεπα εγώ ήταν ο άντρας μου 
και εκεί ήθελα να πάω. Επιπλέον 
το είδα ως μια νέα εμπειρία που 
μόνο καλό θα μου κάνει. Ακόμη 
όμως και αν δεν ήμουν παντρε-
μένη, θα έφευγα από την Ελλά-
δα. Με βάση αυτό που συμβαίνει 
στη χώρα μας νιώθω προνομι-

ούχα που κατάφερα να φύγω. 
Αν είχα επιλογή, πάντως, δεν θα 
διάλεγα το Καζακστάν».

«Στην Ελλάδα είχα καλή δου-
λειά και καλοπληρωμένη ως στέ-
λεχος επιχείρησης», λέει ο Αλέ-
ξης. «Θεωρητικά δεν θα έπρεπε 
να φύγω, αλλά από τη μια η ανά-
γκη μου για νέες εμπειρίες και 
από την άλλη το γεγονός ότι είχα 
αρχίσει να ανησυχώ όπως όλοι 
οι συμπατριώτες μας, με οδή-
γησαν πρώτα στο Τουρκμενι-
στάν και στη συνέχεια στο Κα-
ζακστάν». 

Σήμερα ο Αλέξης εργάζεται σε 
μεγάλη κατασκευαστική εταιρία 
αραβικών συμφερόντων και η 
Ιουλία δουλεύει για το Γαλλικό 
Ινστιτούτο και την πρεσβεία του 
Καναδά. 

«Το μήνυμα που θέλω να πε-
ράσω στους νέους ανθρώπους 
στην Ελλάδα, οι οποίοι ταλαιπω-
ρούνται στο εργασιακό κομμάτι 
της ζωής τους, είναι ότι υπάρ-
χουν ευκαιρίες εκεί έξω και δεν 
πρέπει να έχει κανείς ειδικές 
ικανότητες για να βρει μια δου-
λειά με αξιοπρεπή χρήματα». 

Οσο για το πώς βλέπουν την 
Ελλάδα της κρίσης από μακριά, 
αυτό που θεωρούν χειρότερο 
από τη δραματική μείωση του 
εισοδήματος είναι ότι κατά τη 
γνώμη τους οι Ελληνες έχουν 
πάψει να ελπίζουν. ■

«Η καθημερινότητα 
εδώ δεν απέχει και πολύ 
από την Ελλάδα»

επενδύσει η χώρα είναι τρόφιμα, 
χημικά, μέταλλα, διυλιστήρια, 
μηχανήματα και κατασκευές. Οι 
περισσότερες επενδύσεις μέχρι 
στιγμής έχουν γίνει από Γερμα-
νία, Ιαπωνία, Μαλαισία, Γαλλία, 
ΗΠΑ, Ολλανδία, Βρετανία», τονίζει 
ο κ. Καρμάνοφ. 

Και πράγματι, οι προσπάθειες 
των τελευταίων ετών έχουν απο-
δώσει καρπούς, καθώς η χώρα έχει 
ανέβει στη θέση 50 μεταξύ 180 χω-
ρών, στην ανταγωνιστικότητα είναι 
στην 44η θέση από 122 χώρες στον 
τομέα της εκπαίδευσης, γεγονός 
που δείχνει ότι διαθέτει υψηλής 
ειδίκευσης εργατικό δυναμικό. 

Το μεγαλύτερο ατού όμως που 
διαθέτει το Καζακστάν αυτή τη 
στιγμή είναι οι επενδυτικοί του 
νόμοι. Η χώρα έχει τους χαμηλό-
τερους φόρους στην περιοχή, χα-
μηλότερους από τη Ρωσία και την 
Κίνα. Τα επενδυτικά κίνητρα που 
δίνει είναι 0% φόρος για 8 με 10 
χρόνια και επιστροφή του 1/3 της 
επένδυσης. Οποιος επενδύσει στο 
Καζακστάν για δέκα χρόνια δεν 
θα εφαρμόζονται γι’ αυτόν όλοι οι 

επερχόμενοι φορολογικοί νόμοι.
Το Καζακστάν έχει πληθυσμό 

μόνο 17 εκατομμύρια και αυτό εί-
ναι ένα από τα αρνητικά του ως 
αγοράς. «Αν δεν υφίστατο η τε-
λωνειακή ένωση δεν θα υπήρχε 
λόγος για κάποιον επενδυτή να 
έρθει στο Καζακστάν και να επεν-
δύσει σε βαριά βιομηχανία, αυτο-
κίνητα, μηχανήματα κ.λπ.» λέει ο 
κ. Καρμάνοφ. «Τώρα πλέον μπορεί 
να έρθει, να παράξει και να εξάγει 
στη Ρωσία χωρίς δασμούς. Η Ρω-
σία έχει 145 εκατομμύρια κόσμο, 
είναι τεράστια αγορά».

Το Καζακστάν τώρα δίνει ένα 
ακόμη πλεονέκτημα στους ξένους 
επενδυτές. Τους βοηθά να υπερπη-
δήσουν το εμπόδιο των κυρώσεων 
στη Ρωσία λόγω της ουκρανικής 
κρίσης. Μπορούν να πουλούν στη 
Ρωσία τα προϊόντα που παράγουν 
στο Καζακστάν, αγνοώντας τις κυ-
ρώσεις, χωρίς να παρανομούν. 

Υστερα από όλα αυτά είναι μάλ-
λον προφανές ότι ο «εκκολαπτό-
μενος γίγαντας» της Κεντρικής 
Ασίας θα μεγαλώσει πολύ γρή-
γορα…■

η έκθεση 
EXPO 2017 θα 
είναι επικεντρωμένη 
στις νέες μορφές 
πράσινης ενέργειας
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Υπάρχουν ευκαιρίες 
στο εξωτερικό 
και δεν πρέπει να 
έχει κανείς ειδικές 
ικανότητες για 
να βρει δουλειά με 
αξιοπρεπή χρήματα 
Αλέξης ςτέφΑνίδης

η νέα οικονομική 
πολιτική του 
προέδρου έχει 
επίκεντρο τις 
μεταφορές και 
τη σύνδεση της 
πρωτεύουσας 
με όλη τη χώρα
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Μέσα σε πέντε 
χρόνια η βιομηχανική 
παραγωγή έχει 
διπλασιαστεί και 
οι ξένες επενδύσεις 
ανέρχονται σε 
700 εκατομμύρια 
δολάρια
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